
NAUCZYCIEL
PISMO  PARAFII ŚW. ANTONIEGO W TORUNIU

 Nr 1 (340)      ROK XXII     21  II  2016    
                         LUTY

EWANGELII

�g�a�z�e�t�k�a� �d�l�a� �w�s�z�y�s�t�k�i�c�h� �p�a�r�a�f�i�a�n� � � � � � � � � 

MSZE  ŚWIĘTE
niedzielne i świąteczne:

30 00 30 00 30 007 ,  9 , 10 , 12 ,13 , 18  
na Barbarce: zawieszona 

00
w Domu Pomocy Społecznej: 11  

w święta zniesione:
00 00 00 007 ,  9 , 17 , 18  

w dni powszednie:
00 30 007 ,   8 ,  18 .

KANCELARIA  PARAFIALNA
poniedziałek - piątek

00 00 00 009  -10  oraz 16  -18  
00 00

sobota  9  -10  

 PORADNIA  DLA  NARZECZONYCH
 I MAŁŻEŃSTW:

każdy wtorek godz. 18:00

PORADNIA  RODZINNA:
każdy wtorek godz. 15:00 -20:00

tel: 605 638 203  Regina  Zielińska

BIBLIOTEKA  PARAFIALNA:
00 00

    środa  od 16  do 18

Telefony:
Parafia: 56 610-22-40

kancelaria: 56  610-22-41
 ks. proboszcz:  56 610-22-42

księża  wikariusze:

ks. Łukasz  Waśko: 56 610-22-46  
ks. Mariusz Ciesielski:  56 610-22-45

ks. Czesław Grajkowski: 56 610-22-44

Rezydent:
 ks. Mariusz Wojnowski 56 610-22-43  

  

WITAJ KRZYŻU,
NADZIEJO JEDYNA
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Drodzy Parafianie
W tym roku, zaledwie wybrzmiały piękne melodie kolęd, weszliśmy 

w czas Wielkiego Postu. Przypada on w szczególnym roku, który Papież 
Franciszek ogłosił Rokiem Miłosierdzia. Już w swojej drugiej homilii Ojciec 
Święty mówił: ”Przesłanie Jezusa to miłosierdzie. Dla mnie, mówię to z 
pokorą, jest to najmocniejsze przesłanie Pana”. Śledząc działania Papieża 
Franciszka widzimy, jak sam realizuje je od pierwszych chwil pontyfikatu. Na 
jego spotkania zapraszani są ludzie przeżywający najrozmaitszą formę biedy 
duchowej i materialnej. Sam tych ludzi poszukuje na krańcach świata. 
Pragnie najpierw dotrzeć do najuboższych regionów naszej planety. 
Odwiedzając niedawno Sanktuarium Maryjne w Guadalupe, pojechał także 
do najuboższego regionu Meksyku, jakim jest stan Chiapas, gdzie spotkał się 
z rdzennymi Indianami, których pewnie nigdy nie byłoby stać, by pojechać do 
Wiecznego Miasta. Wołając do świata realizuje przesłanie czynnego 
miłosierdzia. Szuka pomocy materialnej dla tych, którzy jej najbardziej 
potrzebują.

Papież Franciszek pokazuje nam również jak ważne jest zdrowie 
duszy. Temu służy m. in. Sakrament Pokuty. Sam z niego korzysta publicznie 
klękając przed konfesjonałem. W nauczaniu wskazuje, podając przykład 
Jezusa, że Bóg przebacza nie za pomocą dekretu lecz czułego gestu. Na 
kartach Ewangelii Chrystus ukazany jest jako Ten, który broni grzesznika 
przed wrogami, przed potępieniem. Wskazując na przykład kobiety 
cudzołożnej mówi Papież, że Jezus, jako spowiednik nie upokarza kobiety, 
nie pyta co zrobiłaś, kiedy, jak, z kim? Wielkie jest miłosierdzie Jezusa, idź i 
nie grzesz więcej  mówi do niej, tak po prostu.

Wielki Post to czas intensywnego życia duchowego, zerwania z 
grzechem i nawrócenia do Boga, pokuty, walki z własnymi słabościami i z 
mocami zła. Katechizm mówi nam o najprzedniejszych dobrych uczynkach: 
modlitwa, post i jałmużna. Tak wiele w tym czasie jest więc okazji do 
wielkopostnej modlitwy, również w czasie wspólnych nabożeństw. 
Spróbujmy odnaleźć radość duchowej odnowy przez post. Umiejmy się też 
dzielić radością z innymi przekazując jałmużnę, czy to w formie materialnej 
przekazując swoją ofiarę na zaproponowane w parafii cele lub dać swój czas, 
swoje siły czy uśmiech tym, którzy tak bardzo tego potrzebują.

Niech post okaże się wielki nie tylko w nazwie niech nie będzie tylko 
zwykłą tradycją. Bóg kolejny raz daje nam szczególny dar... Nie zmarnujmy 
go.

Ks. prob. Wojciech Miszewski
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WIELKI POST W NASZEJ PARAFII

Droga Krzyżowa
W piątki: dla dzieci - o godz. 17.00, dla dorosłych  po Mszy św. o godz. 
8.30 i 18.00
Codzienna Droga Krzyżowa w dni powszednie po Mszy św. o godz. 8.30

Gorzkie Żale
Niedziela godz. 17.00

Spowiedź św. 
Codziennie w czasie Mszy św. o godz. 7.00 i 8.30 oraz od godz. 17.30 do 
18.00.

Rekolekcje Wielkopostne
Niedziela 5 marca  -  środa 9 marca
Rekolekcjonista: ojciec Marek Ochlak OMI, misjonarz Oblat Maryi 
Niepokalanej z Madagaskaru

Droga Krzyżowa ulicami parafii
Piątek 18 marca po Mszy św. o godz. 18.00

Jałmużna Postna
W każdej chwili można  ją składać do skarbony przy ołtarzu św. Antoniego, 
przeznaczona jest na cele charytatywne. 
“Skarbonka Miłosierdzia”  wyłożona na stoliku z prasą -  można do niej 
zbierać przez cały Wielki Post drobne ofiary, które potem złożymy przy 
Grobie Pańskim.
Zbiórki szczególne
W niedzielę 21 lutego, po Mszach św.   ad gentes na misje
W niedzielę 6 marca, po Mszach św.  na misje na Madagaskarze
W niedzielę  20 marca, po Mszach św.  na obiady dla dzieci i parafialne 
dzieła charytatywne
Świąteczne paczki dla najuboższych naszych parafian 
Dary  składamy jak zazwyczaj do kosza przy ołtarzu św. Joanny. Prosimy, 
aby składane przedmioty były nowe, a żywność o długim okresie 
przydatności, w trwałych opakowaniach. 
Prosimy także o informację o osobach potrzebujących pomocy. 



4                                        Nauczyciel Ewangelii                                1/2016

Zamyślenie nad Krzyżem Chrystusa

Kiedy na krzyżu umierał Chrystus, w ludzkiej świadomości był to znak 
hańby, który budził powszechny wstręt. 

Syn św. Heleny, która odnalazła krzyż na którym umarł Jezus, cesarz 
Konstantyn Wielki, rok przed wydaniem w 313 r. Edyktu Mediolańskiego 
gwarantującego chrześcijanom wolność wyznania miał sen. Przed decydującą bitwą 
z Maksencjuszem, kandydującym do objęcia tronu w imperium rzymskim miał wizję 
krzyża. Usłyszał słowa „W tym znaku zwyciężysz”. Rozkazał legionistom na 
tarczach wyrysować znak krzyża. Bitwa z Maksencjuszem była zwycięska. Od tego 
momentu krzyż stał się znakiem zwycięstwa i najbardziej rozpoznawalnym znakiem 
chrześcijaństwa.

Krzyż wskazuje nam drogę, którą jest sam Jezus Chrystus. Spotykamy na 
niej cierpienia, ból, zwątpienia, ale tez zdarzają się małe i duże radości, które 
powodują,  że świat staje się piękniejszy. Iść za Jezusem tzn. dobrowolnie na swoje 
ramiona wziąć krzyże dnia codziennego. 

Wziąć krzyże, które przygniatają nas do ziemi, krzyże, które powodują w 
naszych sercach bunt: Panie! Dlaczego ja? Moja choroba, moje nieszczęście, bunt… 

Pytań o sens krzyża jest wiele. Kiedy zostaje złożony na nasze barki krzyż, 
który nie raz przygniata nas do ziemi, zaczynamy myśleć inaczej. Krzyże dnia 
codziennego są dla nas sprawdzianem miłości do Boga. Krzyż jest tez wyrazem 
szczególnego umiłowania nas przez Boga. 

Tak bowiem Bóg umiłował świat, ze Syna swego Jednorodzonego dal, aby 
każdy, kto w Niego wierzy, nie zginął, ale miał życie wieczne” (J 3:16) 

 Boża miłość do Jedynego Syna, ale również do nas, wyrażona jest przez 
Krzyż, który nałożył na Jego ramiona. Oto wartość Krzyża. Im większa jest nasza 
wiara, tym mniejszy staje się dla nas ciężar krzyża. 

  Pytamy nie raz dlaczego ludzie chorzy, otrzymują tak ciężkie krzyże 
cierpienia?  Krzyż połączony  z cierpieniem jest dla nas odkupieniem. Zwróćmy swe 
oczy na św. Ojca Pio. Jego cierpienie trwało 50 lat. Nigdy się nie skarżył.  Ofiarował 
je Bogu i w tym wszystkim jest paradoks, że im więcej cierpiał, tym bardziej kochał 
Boga. Dźwigał krzyż, a wiara, którą posiadał dodawała mu sił  na każdy dzień.  
Przykład umiłowania krzyża dawał nam św. Jan Paweł II, zawsze oparty o krzyż,  
adorujący ten święty znak. Sprawiał wrażenie, jakby był ukrzyżowany razem z 
Jezusem. Ostatni Wielki Piątek w czasie Drogi Krzyżowej, w której nie mógł po raz 
pierwszy uczestniczyć,  był cały wtulony w krzyż.

Krzyż jest drogą do świętości, o ile zrozumiemy sens cierpienia. Żeby 
zrozumieć musimy zaufać, aby zaufać musimy wierzyć, aby wierzyć musimy 
kochać.



Każde spojrzenie na krzyż jest okazją do zastanowienia się nad naszym życiem. 
Jezus niósł swój Krzyż nie narzekając, nie wołając, szedł cichy i pokorny sercem. 
Wziął na swoje barki grzechy całego świata. Szedł na Golgotę po to, by dać nam 
Zycie Wieczne.  Krzyż jest drogą do Zmartwychwstania. Gdyby Jezus odrzucił 
ofiarę Krzyża,  to nie byłoby Zmartwychwstania,  gdyby nie było 
Zmartwychwstania nasza wiara nie miałaby sensu. Swoim „tak” dla Krzyża Jezus dal 
nam przykład zaufania i wiary. 

Świat galopuje,  ale Krzyż stoi. Spójrzmy na Krzyż Zbawiciela, otwórzmy 
swoje serca na Jego miłość. On jej nam nie narzuca. To my mamy dorosnąć do tego, 
żeby móc  przyjąć wszystko to,  co nam przygotował. 

Dlaczego ludzie boją się krzyża? Jest nawet chyba najgłupszy przesąd, że 
krzyża nie wolno komuś podarować, bo przynosi nieszczęście. Krzyż to znak 
miłości, znak błogosławieństwa, a więc samych dobrych życzeń.

Krzyż na drogę, błogosławieństwo dzieci, dorosłych. Nigdy nie zapomnę 
znaku krzyża na czole, który kreśliła mi moja śp. Mama. To zwykle ja błogosławię, 
jako kapłan.  Zawsze kiedy wyjeżdżałem w podróż Mama przychodziła do garażu i 
dyskretnie robiła mi na czole znak krzyża. Chyba dzisiaj dopiero, kiedy Jej nie ma na 
tym świecie, widzę, jak było to dla mnie ważne. Brakuje mi dzisiaj tego matczynego 
znaku, wiedziałem, że w tym małym krzyżu jest cała siła miłości i wiary, by podróż i 
powrót były szczęśliwe.

Nie bójmy się krzyża, nie wstydźmy się tego znaku w miejscach 
publicznych. Kreślmy ten znak na czołach dzieci i we wszystkich ważnych 
momentach naszego życia. Krzyż na chrzcie, krzyż rodziców błogosławiących 
narzeczonych przed ślubem, rodzice błogosławiący kapłana przed prymicją i 
wszystkie inne ważne momenty w naszym życiu. 

Krzyż w naszych domach. Wystawiony jest wprawdzie nie raz z szafy na 
kolędzie, a potem głęboko schowany. Pięknie zaprojektowane mieszkanie, ale już 
nie ma w nim często miejsca dla krzyża. Nie pasuje, jest jakaś grafika, nowoczesna 
forma. Zobaczmy choćby seriale telewizyjne. Czy w którymś z tasiemcowych 
odcinków gdzieś na ścianie wisi krzyż? To zakłamana rzeczywistość.  Krzyż 
powinien być w chrześcijańskim domu, na widocznym miejscu.

Są nie raz domy, które odwiedzam, byliśmy w Chinach, Indiach lub innych 
miejscach, mówią domownicy. Na ścianach bożki hinduskie czy buddyjskie, 
żydowska menora. Nowocześnie, jest się czym pochwalić. Szkoda, że w 
chrześcijańskim domu brakuje tylko krzyża.

“Każde spojrzenie na Krzyż niech niepokojem zagości, bo wszystko w życiu 
to nic,  wobec tak wielkiej Miłości”

Ks. Wojciech Miszewski
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INFORMACJE CARITAS DIECEZJALNEJ

W imieniu stypendystów 
Fundacji Działo Nowego Tysiąclecia 
serdecznie dziękuję wszystkim 
K s i ę ż o m  P r o b o s z c z o m ,  
Wolontariuszom oraz Darczyńcom za 
zaangażowanie i zbiórkę pieniędzy do 
puszek podczas Dnia Papieskiego. W 
porównaniu z ubiegłym rokiem 
odnotowaliśmy wzrost wpłat o blisko 

50%, tj. ze 101 795,68 zł na 147 165,12 zł. Dzięki temu wsparciu 
comiesięczne stypendium otrzymuje aktualnie 35  młodych z naszej diecezji 
(23 studentów, 9 uczniów szkół średnich oraz 3 gimnazjalistów). 
Jednocześnie pragnę poinformować, że Caritas Diecezji Toruńskiej w dwóch 
zbiórkach (podczas Niedzieli Miłosierdzia oraz w październiku) zebrała 
łącznie 72  371,52 zł. Z tych pieniędzy opieką, noclegiem i wyżywieniem 
otaczamy codziennie dzieci i młodzież w Bursie w Grudziądzu, Brodnicy 
oraz Przysieku (łącznie 144 osoby).

1%
Pomagajmy w najbliższym środowisku!

Caritas Diecezji Toruńskiej od ponad 22 lat wspiera potrzebujących. 
Dziesiątki tysięcy podopiecznych w naszych ośrodkach rozsianych na terenie 
całej diecezji czeka na pomoc, którą możemy świadczyć dzięki wsparciu 
ludzi o wielkim sercu. Wszyscy wiemy, że dobra stworzone przez Boga nie są 
równo rozdzielone między ludzi. Są tacy, którzy nie posiadają nawet 
minimum potrzebnego do godnego życia. Dlatego uczniowie Chrystusa są 
zobowiązani do podzielenia się z bliźnimi tym, co mają. „Kto ma dwie suknie, 
niech jedną da temu, który nie ma, a kto ma żywność, niech tak samo uczyni” 
(Łk 3,11). Tym bardziej, że wspieranie ubogich nie prowadzi do zubożenia, 
lecz pozwala nam gromadzić skarb na wieczność. Dzielmy się więc tym, co 
mamy, a jeśli również możemy zadecydować, na co zostanie przekazany 1% 
naszego podatku, wykorzystajmy tę szansę i wesprzyjmy podopiecznych 
Caritas Diecezji Toruńskiej, którzy czekają na każdy dar serca. Są to chorzy, 
cierpiący, ubodzy i niepełnosprawni. 

Ks. Prał. Daniel Adamowicz
Dyrektor Caritas Diecezji Toruńskiej




